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ORSZÁGGY ŰLÉSI KÉPVISbLÖ

Kövér László
az Országgyű lés elnöke részére

eyülis Hivatala

Ercmánysz:a

Érkezeit : 2014 Júl.. D

írásbeli kérdés

helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgy ű lésrő l szóló 2012. évi
XXXVT_ törvény 42. § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekr ő l szóló
10/2014. (II. 24.) OGY határozat 124 . § (1) bekezdésére, írásbeli kérdést kívánok benyújtani
Balog Zoltán Emberi Erőforrások Minisztériumot vezető Miniszter Úrho z

„A oerntektclenek rosszabb nyugdíjra számíthatnak? ”
Címmel .

Tisztelt Miniszter Úr !

A kormány közeli napilapban megjelent egy hír : az új családpolitikáért felelős államtitkár
egyeztetést kezdeményez arról a javaslatról, ami szerint az kapna magasabb nyugdíjat, akinek töb b
gyermeke születik .

Ismeretes, hogy a Magyar Tudományos Akadémia szervezésében létrehozott Népesedés i
Kerekasztal azt javasolta, csak az kapjon nyugdíjat a jövőben, aki elegendő gyereket szül, illetve
hogy a nagycsaládosok nyugellátása több legyen azokénál, akik kevesebb gyereket neveltek .
Novák Katalin, államtitkár asszony szerint ugyanis jogos az igény, hogy ha a gyermekvállalás t
elismerik fiatal korban, akkor időskorban is ezt tegyék .

A kerekasztal több javaslatot is kitalált ennek megvalósítására . Az egyik szerint például azoknak a
kezd ő nyugdíját, akik „egynél több járulékfizetőt állítottak maguk helyett, 1-nél magasabb, az e
szintnél kevesebbel hozzájárulók járadékát 1-nél kisebb szorzóval” súlyoznák . Egy másik ötlet úgy
szól, a „normál korhatártól csak azok kaphatnak járadékot, akik megfelel ő számú járulékfizet ő t
állítottak maguk helyett” . A többiek nyugdíját is megállapítanák a korhatár elérésekor, de csa k
magasabb életkorban kezdhetnék meg a járadékfelvételt. A köztes éveket továbbdolgozással vagy
korábbi megtakarításaik felhasználásával kellene áthidalniuk, a javaslat szerint .
A családügyért felelős államtitkár azt nyilatkozta, hogy a „vannak a Népesedési Kerekaszta l
nyugdíjra vonatkozó akciótcrvének olyan elemei, amelyek találkoznak a kormány elképzeléseivel ,
amelyekről egyeztetést kezdeményezett.

Ez a javaslat demagóg, igazságtalan és diszkriminatív_ Abszurdnak tartjuk, hogy ilyen módo n
akarják serkenteni a gyermekvállalást . Egyetértünk azokkal a szakértőkkel, akik azt mondták, hogy
senki sem gondolhatja komolyan, hogy bárki a majdani nyugdíja miatt vállal most gyereket .
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]elfogadhatatlan számunkra, hogy hátrányosan különbőztessenek meg valakit idős korában csak
azért, mert nem vállalt vagy nem tudott gyermeket vállalni . Ezzel az időskori jövcdcicnlbiztonságá t
veszélyeztetnék ezeknek az embereknek .
M:ég a Népességtudományi Kutatóintézet kutatója szerint is, akárhányszor felvet ődött ez a kérdés „ a
gyakorlati megvalósításnál megbukik, és számos igazságossági kérdést is IBlvet” .

Köztudott, hogy sokan azért nem vállalnak ma gyereket, mert bizonytalan a jövedelmük, a
lakhatásuk, a megélhetésük . Több felmérés igazolja, azt a tényt, hogy ma a gyermekes családo k
jelentős része küzd azzal a problémával, hogy egyáltalán az étkezést biztosítani tutija a gyerekek
számára .

Eközben a Kormány intézkedéseivel valójában a magasabb jövedelm űeket támogatja . A családi
adókedvezmény rendszere is fökozhatja a családok bizonytalanságát hiszen, ha valaki elveszíti a
munkáját, akkor az adókedvezménytő l is elesik, ami éppen a nagycsaládosoknál jelent ős tétel . Nem
is beszélve azokról, akiknek csak az évek óta változatlan összeg ű gyes és családi pótlék jár.
Különösen bántó és fájó, hogy a Kormány ezzel a szándékával a medd ő párokat is büntetni fogja.
Azokat, akik „lizhibájukon kívül” nem tudnak gyermeket vállalni . A meddőség problémájával
legalább kétszázezer pár küzd ma Magyarországon. Miért akarják büntetni ezeket a párokat is ,
amikor így is rengeteg energiájukba és pénzükbe kerül a különböz ő programokban való részvétel ?

Mi is úgy gondoljuk, hogy fontos a népesedés kérdése, hogy minél több gyermek szülesse n - Ső t azt
egyetértünk azzal, hogy minél több járulékfizető , foglalkoztatott ember legyen, többek között azért

is, hogy a nyugdíjrendszer finanszírozhatósága biztosított legyen .
De úgy véljük, hogy ezeket a célokat nem szabad a nyugdíjrendszerben összemosni . A gyermeke t
vállalóknak, gyermeket nevel őknek nem időskorban van szükségük az „anyagi elismerésre”, hane m
akkor, amikor a gyermekeiket még nevelik . A megélhetést, a gyermeknevelés biztonságát kel l
megteremteni, amihez .. többek között --. megfelelő családtámogatásra van szükség, megfelelő és
elérhető napközbeni intézményeket kell kialakítani, családharát munkahelyek kellenek . Miként egy
szakértő fogalmazott : „a gyermekvállaláshoz pozitív -jövőkép, hosszú távú munkaerőpiaci és
párkapcsolati perspektíva szükséges, és olyan gazdaság-, és társadalompolitika, amely a
növekedéssel együtt kezeli az egyenlőtlenségek mérséklését ".

Mindezek miatt kérdezem Miniszter Úrtól :
• Valóban olyan nyugdíjrendszerben gondolkodnak, amely büntetni fogja azokat ,

akiknek nincs, vagy nem lehet gyermeke ?
• Pontosan milyen módon találkozik a kerekasztal javaslata a kormány elképzeléseivel ?
• Gondolnak-c a meddő párokra, amikor ezeket az intézkedések terveik ?

Várom megtisztelő válaszát !

Budapest, 2014 . július 8 .

Bang•~ orbély Ildikó
orszá _ ~~'~ • ési képviselő
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